



Виталий Вячеславович НАУМКИН,
академик Российской академии наук,
главный редактор журнала
«Россия и мир: научный диалог»

Vitaly V. NAUMKIN,
Academician of the Russian Academy of Sciences,
Editor-in-chief of the journal
«Russia & World: Scientific Dialogue»

ОТ ГЛАВНОГО РЕДАКТОРА

Уважаемые читатели!

Представляем вашему вниманию новый выпуск нашего издания, содержащий результаты актуальных исследований ведущих российских и международных экспертов в различных научных областях. В представленных материалах анализируется роль Российской Федерации в глобальных процессах, происходящих в различных регионах мира. Мы стремимся предоставить читателю объективную и всестороннюю оценку влияния нашей страны на международные политические, экономические и социальные процессы, опираясь на методологически обоснованные подходы и актуальные данные.

В разделе «Международные, глобальные и региональные процессы» представлены результаты комплексного анализа фундаментальных и прикладных аспектов формирования новой глобальной архитектуры международных отношений, а также динамики развития евразийского континентального пространства.

На основе материалов научных докладов ученых, представленных на зарубежной сессии «Стратегические культуры стран Центральной Азии: факторы формирования», проведенной в рамках IX Международной научно-практической конференции «Россия и мир: диалоги – 2025. Стратегии», подготовлена статья, акцентирующая внимание на многофакторной природе данного феномена, где участники научной дискуссии рассматривают его в контексте исторических, культурных, политических и социально-экономических детерминант, которые оказывают значительное влияние на формирование и эволюцию стратегических культур в регионе. Участники зарубежной сессии проводят глубокий анализ этих факторов, выявляя их взаимосвязь и влияние на формирование стратегических

EDITOR-IN-CHIEF FORWARD

Dear readers!

We present to your attention the new issue of our publication containing the results of recent research by leading Russian and international experts in various fields of science. The presented materials analyze the role of Russia in global processes occurring in different regions of the world, and we strive to provide readers with an objective and comprehensive assessment of its influence on international political, economic, and social processes based on methodologically correct approaches and current data.

The section "International, Global and Regional Processes" presents the results of a comprehensive analysis of fundamental and applied aspects of the formation of a new global architecture of international relations, as well as the dynamics of development of the Eurasian continental space.

Based on the materials from scientific reports presented by scientists at the international conference "Strategic Cultures of Central Asian Countries: Factors of Formation", which was held as part of the IX International Scientific and Practical Conference "Russia and the World: Strategies – 2025", an article was prepared focusing on the multifaceted nature of this phenomenon. The participants in the discussion considered this phenomenon in the context of historical, cultural, political, and socio-economic factors that significantly impact the formation and development of strategic cultures in Central Asia. Participants conducted an in-depth analysis of these factors and identified their relationship and impact on strategic culture formation in Central Asian

культур стран Центральной Азии. Полученные результаты представляют собой важный ресурс для углубленного понимания современных внешнеполитических стратегий региона, а также для разработки эффективных подходов к их взаимодействию на глобальном уровне.

В статье А.В.Котика представлен сравнительный анализ влияния Турции, Великобритании и Индии на внешнюю политику Казахстана. Особое внимание уделялось выявлению специфических факторов, определяющих эффективность их воздействия. В результате были выделены три ключевых направления сотрудничества, которые оказывают значительное влияние на внешнюю политику Казахстана: экономическое, политико-дипломатическое и стратегия «умной силы». Экономическое сотрудничество с Турцией демонстрирует наиболее значительное влияние на Казахстан, что обусловлено активными инвестициями и торговыми связями между двумя странами. Великобритания, в свою очередь, активно использует инструменты «умной силы», включая культурные и образовательные инициативы, для продвижения своих интересов в регионе. Влияние Индии на Казахстан пока остается ограниченным, но имеет тенденцию к росту, что связано с развитием двусторонних экономических и политических контактов.

Статья Е.А.Колесниченко посвящена комплексному анализу тенденций и результатов климатического регулирования в условиях современной экономической парадигмы. В работе рассматриваются ретроспективные данные, свидетельствующие о возрастающем глобальном интересе к проблемам климатических изменений и интеграции России в международные климатические инициативы. Ключевое значение имеют научные исследования и практические разработки, направленные на модернизацию методологической и информационной базы для оценки и прогнозирования углерододепонирующей способности лесных экосистем. Исследование роли России в глобальном климатическом регулировании выявляет наличие развитой нормативно-правовой базы и системы государственной поддержки климатических инициатив. Это способствует созданию карбоновых полигонов на территории страны и активному участию бизнеса в прибыльных проектах на международных рынках углеродных единиц.

Т.Т.Талантбеков и О.И.Беляева представляют результаты комплексного анализа социально-экономических индикаторов и методологических подходов к оценке региональной социально-

countries. The results obtained are an important resource for a deep understanding of modern foreign policy strategies in the region, as well as for developing effective approaches to their interaction on a global scale.

The article by A.V.Kotik presents a comparative analysis of the influence of Turkey, Great Britain and India on Kazakhstan's foreign policy. Particular attention was paid to identifying specific factors that determine the effectiveness of their impact. As a result, three key areas of cooperation were identified: economic, political, diplomatic and the strategy of "smart power", which have a significant impact on Kazakhstani foreign policy. Economic cooperation with Turkey has the most significant impact due to active investment and trade relations between the countries. Great Britain uses "smart power" tools such as cultural and educational initiatives to promote its interests. India's influence remains limited but is growing, associated with the development of economic and political relations.

The article by E.A.Kolesnichenko is devoted to a comprehensive analysis of trends and results of climate regulation in the context of modern economic paradigm. It examines retrospective data on growing global interest in climate change issues and Russia's engagement in international climate initiatives. Scientific research and practical development aimed at modernizing methodological and informational bases for assessing and predicting carbon sequestration potential in forest ecosystems are of key importance. A study on Russia's role in global climate governance reveals the existence of a well-developed regulatory framework and system of government support for climate actions. This contributes to establishing carbon trading platforms in the country and active participation of companies in profitable projects on international carbon markets.

T.T.Talantbekov and O.I.Belyayeva present the results of a comprehensive analysis of socio-economic indicators and methodological approaches to assessing the regional socio-economic differentiation of the Kyrgyz Republic for 2019–2023. The main problem of the study is the high level of regional socioeconomic differentiation characteristic of Kyrgyzstan. The methodological basis for the research includes systematizing and critically analyzing domestic and foreign scientific literature as well as

экономической дифференциации Кыргызской Республики за период 2019–2023 гг. Центральной проблемой исследования является высокая степень региональной социально-экономической дифференциации, характерная для Кыргызской Республики. Методологическая основа исследования включает систематизацию и критический анализ отечественной и зарубежной научной литературы, а также статистических данных. В рамках работы проводится сравнительная характеристика понятий «региональное неравенство», «региональные диспропорции» и «региональная дифференциация», что позволяет уточнить терминологическую базу исследования. Анализ демонстрирует устойчивый экономический рост Кыргызской Республики в рассматриваемый период, сопровождающийся увеличением среднедушевых доходов и улучшением качества жизни населения. Исследование также выявляет проблемы, связанные с инфляционными процессами и уровнем безработицы, что требует разработки и внедрения эффективных стратегий для обеспечения устойчивого социально-экономического развития страны и отдельных регионов.

В данном разделе выделяется дискуссионная статья Я.С.Бударина, в которой предлагается рассмотреть авторский подход к анализу конфронтации между коллективным Западом и Россией, включая роль НАТО как инструмента внешней политики. Автор проводит ретроспективный анализ исторических предпосылок, которые могли способствовать обострению отношений между сторонами. Современная конфронтация между странами коллективного Запада и Россией трансформируется в новый прагматичный формат, который усугубляет социокультурные проблемы в различных регионах мира. НАТО, как ключевой геополитический инструмент коллективного Запада, формирует альтернативные повестки, направленные на сдерживание России. Исследования данного вопроса на сегодняшний день характеризуются ярко выраженной политизированностью, что затрудняет выработку устойчивой стратегии для деэскалации конфликта.

Раздел «Изменяющийся социум» охватывает несколько важных тем, связанных с исследованием институциональных, социальных и экономических процессов в разных странах – проводится глубокий анализ процессов формирования и эволюции институциональной матрицы Японии, рассматриваются механизмы гибридизации институциональных структур, уделяется внимание взаимодействию экспертного сообщества

statistical data. Within the framework of this work, a comparative analysis of the concepts "regional inequality," "regional differences", and "regional diversification" is conducted, which helps to clarify the terms used in the study. Analysis demonstrates sustained economic growth in Kyrgyzstan during the period under study, accompanied by increased per capita income and improved living standards for the population. The study also reveals problems associated with inflation and unemployment, which require the development and implementation of effective strategies to ensure sustainable socio-economic development for the country and its individual regions.

This section highlights the discussion article by Ya.S.Budarin, which proposes to consider the author's approach to analyzing the confrontation between the collective West and Russia, including the role of NATO as a foreign policy instrument. The author conducts a retrospective analysis of historical prerequisites that could contribute to the aggravation of relations between the parties. Modern confrontation between countries of the collective West with Russia is transforming into new pragmatic format, exacerbating socio-cultural problems in different regions of the world. NATO is a key geopolitical tool of the collective west that forms alternative agendas to contain Russia. Today's research on this issue is characterized by strong politicization, complicating development of sustainable strategy to de-escalate conflict.

The section "Changing Society" covers several important topics related to the study of institutional, social and economic processes in different countries. A deep analysis of the processes of formation and evolution of Japan's institutional matrix is conducted. Mechanisms for the hybridization of institutional structures are examined. Attention is paid to the interaction between the expert community of civil society, state and military institutions. Great Britain's symbolic capital is analyzed in light of the current crisis. This is an essential aspect of research, as well as the assessment of various countries' achievements in the field of artificial intelligence based on international rankings.

The aim of P.A.Barakhvostov's research is to understand a Japanese history philosophically, identify its key trends and causes that determine the features of current and future

гражданского общества с государственными и военными институтами, анализируется символический капитал Великобритании в контексте текущего кризиса, который представляет собой важный аспект исследования, а также дается оценка достижений различных государств в сфере искусственного интеллекта на основе международных рейтингов.

Целью исследования П.А.Барахвостова является философское осмысление японской истории, выявление ее ключевых трендов и причин, определяющих особенности современной и, в значительной степени, будущей траектории развития страны. Методологической основой исследования служит институциональный подход, усиленный теорией институциональных матриц, в рамках которой сущностные характеристики общественной системы определяются ее институциональной матрицей, состоящей из базовых институтов альтернативных типов – редистрибутивных и рыночных. Эти институты функционируют в режиме доминантности / комплементарности, регулируя взаимосвязанные и взаимозависимые подсистемы общества: экономическую, политическую и социокультурную. Исследование демонстрирует, что при трансплантации внешних институтов в японскую институциональную среду они адаптировались, приобретая элементы альтернативного типа. Более того, институциональная амбивалентность Японии, характеризующаяся отсутствием выраженного доминирования институтов определенного типа, сохраняется до настоящего времени. Гибридизация институтов, обусловленная спецификой генезиса институциональной матрицы, способствует восприятию институциональных инноваций и обеспечивает устойчивость развития страны. Институциональная матрица Японии представляет собой уникальное сочетание редистрибутивных и рыночных институтов, что является результатом ее исторического развития в условиях фронтальной колонизации и социальной изоляции. Эта гибридная структура обеспечивает стране гибкость и адаптивность, позволяя ей успешно интегрироваться в глобальное сообщество, сохраняя при этом свою культурную идентичность и институциональную устойчивость.

Описанию механизма экспертного взаимодействия между гражданским обществом и военными структурами государства в контексте обеспечения военной безопасности посвящена статья Е.С.Гореликова. Исследование охватывает процессы взаимодействия государственных органов, гражданского общества и военной

trajectories of the country's development to a large extent. The methodological basis for this research is an institutional approach, supported by the theory of institutional matrices. Within this framework, the essential characteristics of a social system are defined by its institutional matrix consisting of basic institutions of two types: redistributive and market-based. These institutions operate in a dominant-complementary mode, regulating interconnected and interdependent subsystems within society: economic, political, and socio-cultural. This study demonstrates that, when external institutions are transplanted into Japan's institutional environment, they adapt, acquiring elements from both types of institutions. Moreover, Japan's institutional ambivalence, characterized by the absence of a pronounced dominance of certain types of institutions, persists to this day. The hybridization of institutions, due to the specific origin of the institutional matrix, promotes the acceptance of institutional innovations and ensures the stability of the country's development. Japan's unique institutional matrix is a combination of redistributive and market-based institutions, resulting from its historical development under conditions of frontier colonization and social isolation. This hybrid structure gives the country flexibility and adaptability, enabling it to successfully integrate into the global community while maintaining its cultural identity and institutional stability.

The article by E.S.Gorelikov is dedicated to the description of the mechanism of expert interaction between civil society and military structures of the state in terms of ensuring military security. It covers the processes of interaction between government agencies, civil society, and the military, as well as the mechanisms for integrating subjects within the expert dialogue framework. The proposed mechanism includes procedures for forming mixed teams of experts and decision makers, distributing powers and responsibilities, and is a complex dynamic system aimed at optimizing management and coordination in the field of national security. Its implementation can contribute to strengthening trust between civil society members and government agencies, increasing public support for special military operations, and stimulating the influx of new knowledge and technology into the military sector. The proposed approach is an important

организации, а также механизмы интеграции субъектов в рамках экспертного диалога. Предлагаемый механизм включает процедуры формирования смешанных коллективов экспертов и лиц, принимающих решения, распределение полномочий и ответственности и представляет собой сложную динамическую систему, ориентированную на оптимизацию процессов управления и координации в сфере национальной безопасности. Его внедрение может способствовать укреплению доверия между гражданским обществом и государственными структурами, повышению общественной поддержки специальной военной операции, а также стимулированию притока новых знаний и технологий в военный сектор. Предлагаемый подход является важным шагом на пути к повышению эффективности системы обеспечения национальной безопасности и укреплению обороноспособности государства.

В фокусе исследования Е.Б.Макарова современные реалии и кризисные тенденции в сфере символического капитала Соединенного Королевства, который тесно связан с его институциональной структурой, престижем и национальной идентичностью. Основываясь на методологическом подходе Пьера Бурдьё, позволяющем концептуализировать символическое пространство как физическое через проекцию распределения различных форм капитала, определяющих социальную структуру, мы оказываемся в контексте, где символический капитал обладает способностью формировать устойчивый образ формализованного социального сообщества – нации или государства, воспринимаемого как наиболее привлекательный для многих. Великобритания, используя это преимущество, активно формирует и поддерживает образ своих фундаментальных институтов, таких как монархия, парламент, Англиканская церковь, Содружество, система образования и культурное наследие (Британский музей), как наиболее престижных проявлений культурного и общественного развития. Основная гипотеза заключается в том, что за «фасадом символической Великобритании» скрываются глубокие социально-экономические и духовные кризисы. Статья позволяет глубже понять механизмы функционирования символического капитала в контексте современных социальных и политических процессов, а также выявить ключевые тенденции, определяющие будущее развитие Соединенного Королевства.

Исследование С.Е.Жуликова и О.В.Жуликовой позволяет выявить ключевые тенденции и вызовы,

step towards increasing the effectiveness of the national security system and strengthening the defense capabilities of the state.

The focus of E.B.Makarov's research is on current realities and crisis trends in the symbolic capital of the United Kingdom, which are closely linked to its institutional structure, prestige, and national identity. Based on Pierre Bourdieu's methodological approach, which conceptualizes symbolic space as a physical space through the projection of the distribution of different forms of capital that define social structure, we find ourselves in a context where symbolic capital can form a stable image of formalized social communities (nations or states) perceived as attractive by many. Great Britain uses this advantage to actively form and maintain the image of its most prestigious institutions, such as the monarchy, parliament, the Anglican church, the commonwealth, education system, and cultural heritage, including the British Museum, as manifestations of cultural and social development. The main hypothesis is that there are deep socio-economic and spiritual crises behind the "façade of symbolic Great Britain". The article allows for a deeper understanding of the mechanisms of functioning of symbolic capital in the context of modern social and political processes, as well as to identify key trends that determine the future development of the United Kingdom.

The study by S.E.Zhulikov and O.V.Zhulikova allows us to identify key trends and challenges associated with the development of artificial intelligence and justify the importance of a systematic approach to integrating advanced technologies into the global economy. The article assesses the evolution of AI in Russia, the countries of the Eurasian Economic Union, and the global context with an emphasis on international cooperation and leading countries' rating indicators in this area. It also considers the role of AI as a strategic driver for economic growth and innovation, as well as the significance of forming global platforms and strategies. The methodological part of the study is based on an integrated approach to assessing the potential of AI, using data from international rankings such as the Global AI Index and the Stanford AI Index Report 2024, as well as the PwC's Global Artificial Intelligence Study. These sources allow us to evaluate countries on a range of criteria, including infrastructure

связанные с развитием искусственного интеллекта, и обосновать важность системного подхода к интеграции передовых технологий в глобальную экономику. Статья представляет собой оценку эволюции ИИ в России, странах Евразийского экономического союза и мировом контексте, с акцентом на международное сотрудничество и рейтинговые показатели ведущих государств в данной сфере. Рассматривается роль ИИ как стратегического драйвера экономического роста и инновационного прогресса, а также значимость формирования глобальных платформ и стратегий. Методологическая часть исследования основывается на комплексном подходе к оценке потенциала ИИ, базирующемся на данных международных рейтингов, таких как Global AI Index, Stanford AI Index Report 2024 и PwC's Global Artificial Intelligence Study, которые позволяют оценить страны по широкому спектру параметров: уровень развития инфраструктуры, наличие и эффективность государственных программ, инвестиций в научные исследования и разработки, анализ кадрового потенциала, заканчивая коммерческими стратегиями. Россия, как и многие страны СНГ, несмотря на сильные позиции в государственном финансировании и правовой поддержке ИИ, отстает по уровню развития кадровых ресурсов и инфраструктуры, что подчеркивает необходимость дальнейшего совершенствования цифровых технологий и укрепления международного сотрудничества для обеспечения устойчивого социально-экономического прогресса.

Раздел «Власть, политика, государство» представляет интерес для специалистов в области политологии, военной науки и миграционных исследований. Он предлагает комплексный взгляд на различные аспекты международных и внутренних процессов, их взаимосвязь и влияние на глобальную и региональную стабильность.

Статья В.В.Комлевой представляет собой фундаментальное исследование становления и эволюции современной политической науки Таджикистана, акцентируя внимание на методологических подходах, исследовательских приоритетах и научных ориентирах таджикских ученых. В результате исследования были выявлены ключевые темы, доминирующие в таджикской политической науке: государственность, национальная идентичность, вопросы безопасности, роль исламского фактора и специфика политической культуры. В Таджикистане начал формироваться собственный научный дискурс в области политической науки, основанный на деятельности отечественных исследовательских коллективов,

development, government programs, investment in research and development, human resources, and commercial strategies. Despite its strong public funding and legal support for AI, Russia, like other CIS countries, lags behind in terms of human resources and infrastructure, highlighting the need for further improvement in digital technologies and strengthening international cooperation to promote sustainable socio-economic development.

The section "Power, Politics, State" is of interest to specialists in political science, military science and migration studies. It offers a comprehensive view of various aspects of international and domestic processes, their interrelation and impact on global and regional stability.

The article by V.V.Komleva is a fundamental study on the formation and development of modern political science in Tajikistan. It focuses on methodological approaches, research priorities and scientific guidelines for Tajik scholars. As a result, key themes in Tajik political studies have been identified, including statehood, national identity, security issues, the role of Islam, and the specifics of political culture. Tajikistan has begun to develop its own discourse in political sciences based on domestic research groups, academic institutions and university departments. The methodological features of Tajik research include a focus on historical-genetic approaches and a securitization of the problem area. The author emphasizes the importance of increased scientific cooperation between Russia and Tajikistan, expanding mobility programs and implementing joint projects.

A.D.Stenyaeva examines China's interaction with Maghreb states in the field of defense and security. This aspect is interesting from a geopolitical point of view and China's influence on regional processes in Africa. The historical and current trends of cooperation, its forms, and effects on regional stability are analyzed. In the past two decades, China has significantly increased its presence in the military-technical field of these states, making it necessary to study the reasons, conditions, trends, and prospects for this interaction. Special attention is paid to analyzing factors contributing to military cooperation between China and Maghreb countries, as well as strategic aspects. Based on this analysis, it can be concluded that military-technical cooperation

академических институтов и университетских кафедр. Методологические особенности таджикских исследований характеризуются преобладанием историко-генетического подхода и секьюритизацией проблемного поля. Автор подчеркивает значимость расширения научных контактов между Россией и Таджикистаном, увеличения программ научной мобильности и реализации совместных научных проектов.

А.Д.Стеняев рассматривает взаимодействие Китая с государствами Магриба в сфере обороны и безопасности. Данный аспект интересен с точки зрения геополитики и влияния Китая на региональные процессы в Африке. Анализируются исторические и современные тенденции сотрудничества, его формы и последствия для региональной стабильности. В последние два десятилетия Китай значительно расширил свое присутствие в военно-технической сфере этих государств, что актуализирует необходимость исследования причин, условий, направлений, тенденций и перспектив данного взаимодействия. Особое внимание уделяется анализу факторов, способствующих развитию военного сотрудничества между Китаем и странами Магриба, а также его стратегическим аспектам. На основании проведенного анализа можно констатировать, что исследуемое военно-техническое сотрудничество обусловлено стратегическими интересами КНР в регионе. Укрепление военно-технического сотрудничества в сочетании с растущими торговыми и энергетическими связями свидетельствует о сближении между странами Магриба и Китаем, что способствует созданию более стабильной и безопасной региональной архитектуры.

Статья А.А.Костерина освещает методы и подходы к прогнозированию военно-политических событий в условиях международных конфликтов. Рассматриваются исторические примеры и современные технологии анализа, включая политические, экономические и военные факторы, уделяется внимание выявлению явных и латентных процессов, способствующих фрагментации прогнозного фона, и определению наиболее релевантных методологических подходов к прогнозированию динамики международных конфликтов в контексте социальных отношений. Исследование опирается на междисциплинарный синтез, включающий критический анализ существующих теорий международных отношений, социологических концепций конфликта и политологических моделей прогнозирования, что позволяет интегрировать знания из различных областей науки для более глубокого

is due to PRC strategic interests in the region. Strengthening military-technical cooperation, combined with growing trade and energy ties, indicates a rapprochement between Maghreb countries and China. This contributes to the creation of a more stable and secure regional architecture.

The article by A.A.Kosterin covers methods and approaches to forecasting military-political events in the context of international conflicts. Historical examples and modern technologies of analysis are considered, including political, economic and military factors. Attention is paid to identifying explicit and latent processes that contribute to the fragmentation of the forecast background and determining the most relevant methodological approaches to forecasting the dynamics of international conflicts in the context of social relations. The study is based on an interdisciplinary synthesis, including critical analysis of existing theories of international relations, sociological concepts of conflict, and political science forecasting models. This allows integrating knowledge from various fields of science to gain a deeper understanding of the nature and dynamics of international conflicts.

The importance of understanding migration processes and developing effective strategies to manage them in the Kyrgyz Republic is emphasized in N.A.Nuraliev's article. Socio-economic, political, and cultural aspects of migration flows are analyzed, as well as their consequences for the country's foreign policy. Key challenges include the outflow of working population, increased social tension, demographic structure transformation, and political sentiment. Based on statistical data analysis and expert assessments, recommendations for improving Kyrgyzstan's migration policy are proposed, taking into account national interests and regional specifics, as well as the need to strengthen political stability and inter-ethnic harmony.

Within our scientific activities, we continue to publish the results of interdisciplinary research. This approach allows us to integrate cutting-edge scientific achievements and methodological approaches, which contributes to expanding the boundaries of scientific knowledge and strengthening scientific dialogue between different scientific communities.

We strive to ensure that our publica-

tions not only reflect current trends in the scientific field, but also serve as a platform for the exchange of innovative ideas and concepts, promoting the development of interdisciplinary research and scientific innovation. We invite you and your colleagues to share the results of such research on the pages of our journal.

Важность понимания миграционных процессов для разработки эффективных стратегий управления ими в Республике Кыргызстан подчеркивается в статье Н.А.Нуралиева. Анализируются социально-экономические, политические и культурные аспекты миграционных потоков, их последствия для страны и ее внешней политики. Выявлены ключевые вызовы, включая отток трудоспособного населения, рост социальной напряженности, трансформацию демографической структуры и политических настроений. На основании анализа статистических данных и экспертных оценок предложены рекомендации по совершенствованию миграционной политики Кыргызстана, учитывающие национальные интересы, региональную специфику и необходимость укрепления политической стабильности и межэтнического согласия.

В рамках нашей научной деятельности мы продолжаем публиковать результаты междисциплинарных исследований. Такой подход позволяет нам интегрировать передовые научные достижения и методологические подходы, что способствует расширению границ научного знания и укреплению научного диалога между различными научными сообществами.

Мы стремимся к тому, чтобы наши публикации не только отражали актуальные тенденции в научной сфере, но и служили платформой для обмена инновационными идеями и концепциями, способствуя развитию междисциплинарных исследований и научных инноваций. Приглашаем вас и ваших коллег поделиться результатами таких исследований на страницах нашего журнала.

С искренним уважением к нашим читателям
и авторам,
Академик РАН
Виталий Наумкин

Yours sincerely,
Full member of the Russian Academy
of Sciences
Vitaly Naumkin